

I am sure all Canadians share the Government's gratification at the achievement of a disengagement agreement between Israel and Syria. This development will not only bring an end to the fighting in the Middle East but should also open the way for meaningful negotiations on a peace settlement in that long troubled region.

All the governments concerned and particularly Israel and Syria are to be congratulated on the statesmanship they have demonstrated. We also admire the tireless efforts of the United States' Secretary of State, Dr. Kissinger, whose outstanding contribution was rewarded with final success.

All eyes will now turn to Geneva where the disengagement agreement is to be signed, thereby opening the way for negotiations for the settlement of the political problems of the Middle East. It is our earnest hope that these negotiations will also be successful since they could not only bring peace to the area but also contribute to a lessening of tension throughout the world.

If the United Nations Secretary General on instructions from the Security Council and after consultation with the parties to the agreement requests Canadian participation in the U.N. disengagement observer force we are prepared to respond positively.



Je suis sûr que tous les Canadiens partagent la satisfaction du Gouvernement devant la réalisation d'un accord de désengagement entre Israël et la Syrie. Outre qu'il met fin aux combats au Moyen-Orient, cet accord devrait ouvrir la voie à des négociations sérieuses en vue d'un règlement de paix dans cette région depuis si longtemps troublée.

Tous les gouvernements concernés et particulièrement Israël et la Syrie doivent être félicités pour la sagesse politique dont ils ont fait preuve à cet égard. Nous admirons également les efforts inlassables du secrétaire d'Etat américain, M. Kissinger, dont le rôle remarquable a été couronné de succès.

Tous les regards se tournent maintenant vers Genève où l'on doit signer l'accord de désengagement qui ouvre la voie à des négociations pour le règlement des problèmes politiques du Moyen-Orient. Nous espérons sincèrement que ces négociations connaîtront aussi un aboutissement heureux, car non seulement elles ne manqueront pas d'apporter la paix dans la région, mais elles contribueront certainement à une diminution des tensions dans le monde entier.

Si le secrétaire général des Nations Unies, agissant sur l'ordre du Conseil de sécurité et après consultations avec les parties à l'accord, demande la participation du Canada au groupe d'observateurs du désengagement créé par les Nations Unies, nous sommes prêts à donner une réponse positive.